

Иностранные источники о Разинском восстании в публикациях А.Г. Манькова

Мининков Н.А.

Южный федеральный университет, Ростов-на-Дону (Россия)

Развитие исследований по истории Разинского восстания в советской историографии поставило вопрос о расширении источниковой базы. Существовал ряд сочинений иностранных авторов, участников и свидетелей событий Разинского восстания и жизни России того времени, которые были слабо известны в нашей стране. Публикации ряда иностранных источников, подготовленные под руководством А.Г. Манькова, сделали их хорошо известными советским историкам.

Цель статьи – выявить методы и результаты работы А.Г. Манькова и всего творческого коллектива по публикации иностранных источников о Разинском восстании и значение этих источников для расширения сведений о восстании и о восприятии их в странах Европы.

Материал и методы. *Анализируются итоги работы по подготовке иностранных источников о Разинском восстании к публикации, проделанной творческим коллективом во главе с А.Г. Маньковым. Методологической базой являются положения современной исторической науки, в которой уделяется особое внимание источнику как организующему центру исследования, анализу его содержания и внутренних смыслов.*

Результаты и их обсуждение. *Дается общая характеристика истории научного творчества А.Г. Манькова, которое рассматривается как подготовительный этап к работе над изданием иностранных источников о Разинском восстании, слабо известных в России. Содержится анализ сделанных А.Г. Маньковым выводов о произведениях и записках иностранцев о восстании, раскрывающих содержание и литературные особенности произведений, смыслы, которые авторы вкладывали в тексты, личности самих авторов, ставших невольными участниками событий восстания или наблюдавших их со стороны.*

Заключение. *Благодаря переводу и публикации этих произведений отечественные историки получили ценные источники по истории событий в ходе самого восстания, восприятия этих событий европейцами и откликов на его в разных странах Европы.*

Ключевые слова: *А.Г. Маньков, Разинское восстание, источник, сочинения иностранных авторов о Разинском восстании.*

Foreign Sources about the Razin Uprising in the Publications of A.G. Mankov

Mininkov N.A.

Southern Federal University, Rostov-on-Don, Russia

The development of research on the history of the Razin Uprising in Soviet historiography posed the question of expanding the source base. There were a number of works by foreign authors, participants and witnesses of the events of the Razin Uprising and the life of Russia of that time, which were poorly known in our country. Publications of a number of foreign sources, headed by A.G.Mankov, made them well known to Soviet historians.

The purpose of the article is to reveal the methods and results of A.G.Mankov's work and the entire creative team on the publication of foreign sources on the Razin Uprising and the importance of these sources for expanding information about the Uprising and about their perception in European countries.

Material and methods. *The results of the work on the publication preparation of foreign sources about the Razin Uprising done by the creative team headed by A.G.Mankov are analyzed. The methodological basis of the study is the provisions of modern historical science, which pays special attention to the source as the organizing center for research, analysis of its content and internal meanings.*

Findings and their discussion. *The general characteristic of the history of scientific creativity of A.Mankov is given, which is considered as a preparatory stage for work on the publication of foreign sources about the Razin Uprising, poorly known in our country. The analysis of A.G.Mankov's conclusions about the works and notes of foreigners about the Uprising, which gave a description of the contents and literary features of works, meanings, which the authors put into the texts, the personalities of the authors themselves who became unwilling participants in the events of the Uprising or observed them from aside are contained.*

Conclusion. *Thanks to the translation and publication of these works, local historians have received valuable sources on the history of events during the Uprising, the perception of these events by Europeans and responses to it in various countries of Europe.*

Key words: *A.G.Mankov, Razin Uprising, source, works by foreign authors about the Razin Uprising.*